
לפניהם".  תשים  אשר  המשפטים  "ואלה  השבוע,  פרשת 

לכל  אלא  לנו,  רק  ולא  לכולנו  ידוע  יקרים.  ואחיות  אחים 

הגויים  ועל  התורה,  משפטי  כצדק  צדק  שאין  כולו,  העולם 

הללויה".  ידעום  בל  ומשפטים  גוי,  לכל  כן  עשה  "לא  נאמר 

"משפטי  התורה,  משפטי  את  אותנו  מלמדת  משפטים  פרשת 

אדם  שבין  בדינים  מצב,  בכל  ננהג  איך  יחדיו"   צדקו  אמת  ה' 

בממון  רק  ולא  הזולת,  בממון  להיזהר  אנו  צריכים  כמה  לחברו, 

לגזול  היתר  שום  אין  הגוי,  בממון  גם  אלא  היהודי,  חברנו 

ישראל. מגזל  יותר  אף  חמור  הגוי  גזל  ואדרבה  מגוי, 

שהיו  ישראל,  ימי  בדברי  רבים  סיפורים  ידועים 

חבריהם,  עם  ודברים  דין  להם  שהיה  גויים 

ישראל. חכמי  אצל  ורק  אך  להתדיין  וביקשו 

איך  ישרות  הנהגות  גם  אלא  ממונות,  בדיני  רק  ולא 

וכמו  כמוך"  לרעך  "ואהבת  בבחינת  לזולתנו  להתייחס 

לחברך.  תעשה  אל  עליך  ששנוי  מה  הזקן,  הלל  שאמר 

נביא מספר דוגמאות לעניין, התורה אומרת בפרשתנו. "אם כסף 

תלווה את עמי, את העני עמך, לא תהיה לו כנושה, לא תשימון עליו 

נשך" פשט הפסוק הוא, אם הלווית כסף לחברך, או לעני, אסור לך 

לצער אותו ולתבוע ממנו את החוב כשאתה יודע שאין לו. מסופר 

לא  נזהר  היה  למישהו,  כסף  שהלווה  ישראל,  מגדולי  אחד  על 

לעבור ברחוב שלו, שלא יראהו הלווה ויצטער שאין לו מה לשלם.

ועוד אומר הפסוק, "לא תשימון עליו נשך", שזהו למעשה האיסור 

החמור של ריבית, ולכאורה נשאל, למה? הרי נתתי לו כסף לזמן 

הכסף  עם  לייצר  הזה  בזמן  יכולתי  מרובה,  לזמן  ופעמים  מסוים, 

הזה עוד כסף, כגון לעשות עסקה כזו או אחרת, כאן באה התורה 

ומלמדת אותנו לעשות חסד בממוננו, ולא נפחד אלא נדע נאמנה 

שנאמן הוא בעל מלאכתך ]הבורא יתברך[ לשלם לך שכר פעולתך. 

אך יש כאן גם דרש, "אם כסף תלווה את עמי, את העני עמך", 

יהיה  שזה  בעיה  אין  כסף  מלווה  אתה  אם  עמוק,  רמז  כאן  ישנו 

בגלוי, אך את העני, בזמן שאתה מלווה לעני, או נותן לו צדקה, 

עמך, רק עמך, אל תעשה את זה בפני בני אדם כדי לא לביישו.

וכך אומרים חז"ל על הפסוק "ודע כי על הכול יביאך האלוהים 

במשפט, אם טוב ואם רע", שואלים חז"ל מילא על הרע אני 

מבין שיביא ה' במשפט, אך על הטוב, למה יביא במשפט? 

שעשה?  הטובים  המעשים  על  האדם  את  שידונו  הייתכן 

עונים חז"ל נתת פרוטה לעני בפרהסיה, וידעת שהוא 

מתבייש בה, מוטב שלא נתת לו ולא ביישת אותו.

שבע,  שאדם  ידוע  עימך,  העני  את  נפלא,  דרש  עוד 

באה  לכן  מלאה,  שביטנו  כיוון  הרעב  את  מבין  לא 

תחיה  אותו,  תרגיש  עמך,  העני  את  ואומרת  התורה 

את מצבו, כאילו זה אתה הרעב, עמך ממש בדומה לך.

לנו  תלווה את עמי", הפסוק עשה  כסף  "אם  חז"ל  דרשו  ועוד 

לגוי,  או  ליהודי  הלוואה,  אופציות  שני  לך  יש  אם  עדיפויות,  סדרי 

קודם כל תלווה ליהודי שהוא מעמך, ורק אח"כ לגוי. וכן אם ישנם 

שניים שמבקשים הלוואה, קודם כל עימך, עם מי שעימך, מי הם? 

עניי ביתך קודמים לעניי עירך, ועניי עירך קודמים לעניי עיר אחרת.

הנהגות  נאותה,  להתנהגות  סוף  אין  דוגמאות  עוד  ישנם  וודאי 

נפלאות שישנם בפרשתנו בפרט, ובכל התורה בכלל, לכן כמה עלינו 

לשמוח שזכינו להיות עמו ונחלתו של ה', "ברוך אלוהינו שבראנו 

לכבודו, והבדילנו מן הטועים, וחיי עולם נטע בתוכנו, נוסיף ונאמר 

יהי רצון שיפתח ליבנו בתורתו וישים בליבנו אהבתו ויראתו" אכי"ר.                                

ומבורך. שלום                                           שבת 
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להזמנות ספרי הרב: 03-9091313

חזֲַ"ל אומֹרְִים: "שכְׂרַ מצִוְהָ מצִוְהָ ושּכְׂרַ עבֲרֵָה עבֲרֵָה", )אבָותֹ פ"ד 

הואּ  מצִוְהָ,  מקְַיםֵּ  אדָםָ  שׁכֶאַּשֲׁרֶ  מקִוּצֹקְ,  האָדְַמוֹ"ר  ומּבְאָרֵ  מ"ב(. 

הואּ מתְִחבַרֵּ לבְורֵֹא העָולֹםָ.  ידָָהּ  שׁעֶלַ  אתֶ המַצִּוְהָ עצַמְהָּ  מרְַויִחַ 

המַקְַיםֵּ  שׁהֶאָדָָם  כלְּומֹרַ  'צוֶתֶ',  ֹן  מלִשְּׁו הנִהָּּ  שֶׁ'מצִּוְהָ'  מפִנְּיֵ  וזְאֹת 

יתְִברַָּךְ. ברְַּם להְתְִחבַרֵּ עםִ  מצִוְהָ מתְִחבַרֵּ לצְוֶתֶ אחֶדָ עםִ הבַוּרֵֹא 

ׂיֵת בשִּׁלְמֵותּ ובּאְפֹןֶ יאָהֶ ונְאָהֶ.  ה' יתְִברַָּךְ נתִָּן רַק כאַּשֲׁרֶ המַצִּוְהָ נעַשֲ

ֶּרֶת  ומּהְדֻ עוגּהָ מפְאֹרֶֶת  לחַבֲרֵוֹ  ּ אדָָם המַבֵּיִא  לעְצַמְנֵו נתְָארֵ  הבָהָ 

כשְּׁלֶעְּצַמְהָּ  העָוגּהָ  אמָנְםָ  ומּזְהֹםָ.  מטְנֻףָּ  מגַשָּׁ  גבַּיֵּ  עלַ  הנַתְּונּהָ 

ֹן, אבֲלָ היֱותֹ והְיִא מגֻשֶּׁתֶ עלַ כלְּיִ מסְאֹבָ, היִא  טעְיִמהָ ומּעְורֶֹרֶת תֵּאבָו

מאְבַדֶֶּת אתֶ כלָּ ערְֶכהָּּ ומּבְזַהָּ אתֶ מקְַבלְּהָּ.

אתֶ  מקְַיםֵּ  הואּ  מיִ  לפִנְיֵ  לדַָעתַ  עלָיָו  מצִוְהָ,  לקְַיםֵּ  נגִשָּׁ  אדָָם  כאַּשֲׁרֶ 

ַּע לפִנְיֵ מיִ אתַָּה עומֹדֵ. חזֲַ"ל אומֹרְִים שׁלֶפִּנְיֵ התְַּפלִהָּ צרִָיךְ  המַצִּוְהָ. ד

להַ'   ּ "השִׁתְַּחוֲו המַלֶּךְֶ:  ָּודִ  ד שׁאֶמָרַ  וכּפְיִ  במְּלַבְוּשּׁיָו.  ּןֵ  להְצִטְיַ האָדָָם 

בהְּדְַרַת קדֶֹשׁ", )תְּהלִיִּם צ"ו ט'(. וכְךְָ בכְּלָ מצִוְהָ ומּצִוְהָ שׁהֶאָדָָם מקְַיםֵּ, 

ׂותֹ אותָֹהּ. ּי לעַשֲ עלָיָו לדַָעתַ לשְׁםֵ מיִ הואּ עושֹהֶׂ אותָֹהּ וכְיֵצדַ רָאו

לשליחת טור אישי שלחו מייל
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ב"ה זכיתי לחזור  בתשובה אצל כבוד הרב לפני שנים. מאז 
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להגיע  להספיק  כדי  האפשרית  במהירות   18:30 בשעה  ברכבי  נסעתי 

לחנות מסוימת בחולון שיש לה חלק מיוחד ורק שם אפשר להשיגו. החנות 

 18:45 בשעה  לשם  להגיע  אמור  והייתי  בדיוק,   19:00 בשעה  נסגרת 

בס"ד. והנה באמצע הדרך אברך יקר מאותת לעזרה. לא חשבתי לרגע, 

ומיד עצרתי – חסד. הוא נתקע. הרכב לא מניע. צריך כבלים או בוסטר. 

מיד נזכרתי שיש לי בוסטר, ובשמחה עזרתי לו להניע את הרכב. כשחזרתי 

לרכב הסתכלתי בשעוני: השעה הייתה: עשר דקות אחרי סגירת החנות... 

בְאֶּרֶץ מִצרְָיםִ": )שמות  הֱייִתֶם  גרִֵים  כיִּ   ּ תִלְחָצנֶוּ ולְאֹ  וגְרֵ לאֹ תונֹהֶ 

כב, כ(

שאין  במחשבה  כלומר:  הגר,  את  תלחץ  אל  זיע"א,  הרמב"ן  רבנו  פירש 

בידיו זכויות.

שהרי הקב"ה הציל אותנו משעבוד מצרים למרות שלא היו בידנו זכויות, 

בני  "ויאנחו  כפי שנאמר:  עזרתו.  את  וביקשנו  אליו  אלא משום שזעקנו 

העבודה"  מן  האלוקים  אל  שועתם  ותעל  ויזעקו,  העבודה  מן  ישראל 

שריחם  מתוך  אלא  לכך,  ראויים  שהיו  משום  לא  כלומר  כג(,  כב,  )שמות 

עליהם על עבדותם.

בוטחים  הם  שאין  משום  ואלמנה,  יתום  זעקת  לשמוע  ה'  קרוב  לפיכך 

אמרתי לעצמי: 'מחסד לא מפסידים!' ונסעתי בכל זאת לחולון לחנות. אך 

שם באמת ראיתי שהחנות סגורה... אבל הפתעה חיכתה לי מבורא עולם, 

בעל החנות בדיוק העמיס סחורה לחנות ושאל אותי מה אני צריך... אמרתי 

לו: "סליחה, התעכבתי לעזור ליהודי, ואני צריך חלק מסוים". מיד השיב לי 

: 'החלק הזה חסר לי כבר כמה ימים, אבל אולי עכשיו הוא הגיע במשלוח". 

וכך היה! החלק הדרוש הגיע בדיוק במשלוח! בזכות החסד והאיחור קיבלתי 

את החלק בסייעתא דשמיא. כי מחסד רק מרוויחים.

בכוחם ועיניהם תלויות רק אל ה' - והוא מושיעם. 

וזהו שנאמר: "קרוב ה' לכל קוראיו", אך בתנאי אחד: "לכל אשר יקראוהו 

באמת" )תהלים קמה, יח(.

אין האב מחפש לעשות  זולתו,  לו מושיע  ואין  בן הזועק לאביו שיושיעו, 

עימו חשבון באותה שעה, אלא ממהר לחלצו.

בכל  מושיע  לנו  שאין  נאמנה  נדע  שאם  ולהבין  להפנים  עלינו  לפיכך, 

בורא  לפני  הלב  מכל  ונתפלל  ונזעק  בכלל,  והן  בפרט  הן  החיים  תחומי 

להושיע  שיכול  בעולם  וגורם  אדם  שום  לנו  ואין  אותנו,  שיושיע  העולם 

אתנו, וודאי שישמע הקב"ה את תפילתנו ויושיע אותנו. )מעיין השבוע( 

מחסד לא מפסידים!

מותר למיין את הסכו"ם בשבת סמוך לסעודה לצורך עריכת השולחן. וכן מותר 

למיין הסכו"ם אחר הסעודה, בכדי להניח כל כלי במקומו, אבל הנכון ביותר 

הוא, שמיד אחרי שטיפת כל כלי, יניח אותו במקום המיועד לו. וכל ההיתר 

הוא דווקא בסעודות הראשונות של שבת, אבל אחר סעודה שלישית הדבר 

אסור, משום מכין משבת לחול.  

)חזו"ע ח"ד עמ' רד – יבי"א ח"ה או"ח סימן לא – ילקו"י ח"ג עמ' של(

להזמנות: 03-9091313מלאכת בורר



דהיינו שאוכל למעלה  )עוגה(,  בכיסנין  א.הקובע סעודה על פת הבאה 
 230 כשיעור  לאכול  להחמיר  וטוב  ביצים,  ארבע  ]כשיעור  גרם,  מ-216 
גרם[ מברך על העוגה המוציא לחם מן הארץ, וברכת המזון. ואם התחיל 
ובירך בורא מיני  לאכול את העוגה שלא על דעת לקבוע עליה סעודה, 
מזונות, ונמשך באכילתו, עד שאכל שיעור 216 גרם, יברך ברכת המזון, 
עוגה שיעור  אוכל  לעיל שאם  נתבאר  וכבר  מזונות.  אף שבירך בתחלה 
162 גרם, יטול ידיו בלי ברכה. ואם אוכל שיעור 216 גרם, הרוצה לברך 

על הנטילה יש לו על מה שיסמוך. 
ב. כשקובע סעודתו על עוגה, צריך שיאכל כל כזית מפת הבאה בכיסנין 
בתוך כדי אכילת פרס. ואם אוכל פחות משיעור ארבע ביצים מברך בורא 
מיני מזונות, ולבסוף על המחיה. ומכל מקום נכון להזהר לכתחלה שלא 
לאכול מפת הבאה בכיסנין כשיעור שלש ביצים, דהיינו נ''ד דרהם, שהם 

כמאה ששים ושנים גרם. 
בסוכר,  מתובלות  חלות  שמביאים  מצוה,  סעודות  בכמה  שמצוי  מה  ג. 
ומודיעים לצבור שאין צריך ליטול הידים, כיון שמברכים עליהם בורא מיני 
סעודתם  קובעים  שאם  להעיר,  יש  ניכרת[,  שהמתיקות  ]באופן  מזונות 

עליהם ואוכלים שיעור כ-216 גרם, צריכים לברך המוציא וברכת המזון.
ד. כל דין זה של הקובע סעודתו על עוגה, ומברך המוציא וברכת המזון, 
הוא דוקא שהעוגה נאפית בתנור. אבל עיסה שבישלה או טיגנה, אינה 
מזונות  מיני  בורא  מברך  עליהם  סעודתו  קובע  אם  ואף  לחם,  נקראית 
ועל המחיה. ולכן על הזלאבייא של התימנים, מברכים בורא מיני מזונות 
ולאחריה על המחיה, אף אם קובע סעודתו עליה. וכן סופגניות שבלליתן 
רכה ונעשות על ידי טיגון בשמן, אפילו אם קבע סעודתו עליהם אינו מברך 

המוציא וברכת המזון, אלא בורא מיני מזונות ועל המחיה. 
ה. בכל אכילה שהאדם אוכל אינו מברך ברכה אחרונה אלא אם כן אכל 
כזית בכדי אכילת פרס. אבל אם אכל כזית ביותר מכדי אכילת פרס, אינו 
מברך ברכה אחרונה כלל. וכן באכילה של מצוה, כגון אכילת מצה ומרור 
וכיוצא, צריך לדקדק לאכול כזית בכדי אכילת פרס. ושיעור זה הוא כשבע 
כזית בארבע  וטוב להחמיר בדברים שהם מן התורה לאכול  וחצי.  דקות 
כזית מהעוגה  שיאכל  אומרים שדי  יש  עוגה,  על  סעודה  והקובע  דקות. 
בתוך זמן של אכילת פרס, שהוא בין ארבע לשבע דקות, ואף שאכל את 
שאר העוגה ]בשיעור 216 גרם[ קימעא קימעא, צריך לברך ברכת המזון. 

ולדינא צריך שיאכל כל כזית בשיעור תוך כדי אכילת פרס. 
ו. הקובע סעודתו על פת הבאה בכיסנין, ובצירוף הבשר וכו' אכל שיעור 
ע''ב דרהם, לא חשיב כקובע סעודה על פת הבאה בכיסנין, שאין לצרף 
לשיעור זה מאכלים אחרים, אלא צריך שיקבע סעודה על העוגה ולא ביחד 

עם שאר המאכלים. 

הגרושים סובלים מתחושת ריקנות ובדידות. באחד הסמינרים מסרתי הרצאה 

בנַּוֹשאֵׂ שבו אנו עוסקים. לאחר ההרצאה, ניגש אלי אחד מהמשתתפים, גבר 

כבן ארבעים. הוא סיפר קצת על עצמו - שהוא בעל עסק, עם דירה, בקיצור 

'מסודר'. אמרתי לו: יופי, נהדר. והוא אמר לי: שום דבר לא נהדר, באתי לסוף 

השבוע הזה לבד, בלי אשתי והילדים. שאלתי אותו: למה? והוא ענה: אני גרוש, 

אשתי מיררה לי את החיים. לא הסתדרנו, התקוטטנו, ולבסוף התגרשנו. אין 

פתאום  נכנס  ילדים,  וגידל  נשוי  שהיה  אדם  בדידות.  חיי  הם  מה  מושג  לך 

לדירה ריקה, דממה בבית... הבדידות הורגת אותי, הבדידות מרה ממוות. מי 

שאומר שלהתגרש זה טוב - משקר! אמרתָ ילדים יתומים? אספר לך על הבת 

שלי. יש לי ילדה בת שש, ילדה מתוקה זכה וטהורה. לפי הסכם הגירושין, הייתי 

פוגש אותה פעם בשבוע לשעה שעתיים, ואחר כך מחזיר אותה לאמא שלה. 

כשהייתי מחזיר את הילדה, רגע הפרידה היה כל כך כואב. הילדה הסתובבה 

עזבת  למה  אבא,  הולך?  אתה  לאן  אבא,  ושאלה:  לחייה  על  כשדמעות  אלי 

את אמא לבד? אבא, למה אתה לא גר איתנו? וכשהייתי מסתובב ופונה אליה 

כדי לענות לה הייתי רואה דמעות חמות קולחות על לחייה... כל התשובות 

התייבשו לי מול הדמעות של הילדה בת השש... כל הצרות שאשתי עשתה לי 

הפכו לאפס אפסים מול השאלה: אבא, לאן אתה הולך?... הייתי הולך למקום 

סתר ושם הייתי בוכה כמו תינוק. לפעמים שעה, ולפעמים שעתיים. הרגשתי 

שאני לא יכול לשאת את השאלה: 'אבא, לאן אתה הולך?'. הפסקתי לראות 

את הילדה שלי. כבר שמונה חודשים שלא ראיתי את הבת שלי... ואני שואל, 

מה דעתכם, האם הילדה הזאת לא יתומה??? מצד שני, רבים שואלים: האם 

זה טוב שהילדים יראו קטטות ומריבות כל הזמן? האם אין בכך נזק גדול יותר 

לטפל בשלום הבית, בהסברה  טוב  יותר  ברורה:  לכך  מלהתגרש? התשובה 

נכונה ובהכוונה מקצועית מאשר להתגרש. אדם סובל מכאב בעין. האם הוא 

יסיר אותה כדי לחוש טוב יותר? לאדם יש חור בשן. האם הוא יסתום את החור 

או יכרות את הראש?... הגט, נקרא "ספֵרֶ כרְִּיתּות", זאת אומרת שנכרת ונפסק 

הקשר ביניהם. לכן, בני זוג שיש להם בעיות בזוגיות ומתגרשים, צריכים לדעת 

רופא  שיש  כמו  להבין,  עלינו  שלהם.  הנישואין  קשר  את  כורתים  הם  שבכך 

לעיניים, ויש רופא לשיניים, כך יש רופא לשלום בית. אני עוסק מספר רב של 

שנים בהכוונה ובהגשת עזרה לזוגות עם בעיות בשלום בית, ואני יכול לומר 

למסקנה  הגעתי  רעה.  אשה  פגשתי  לא  וגם  רע,  בבעל  נתקלתי  לא  שעוד 

פשוטה: "אין זוג לא מוצלח, יש זוג לא מודרך!" לכולנו ברור שלפני שנוהגים 

ברכב, חייבים ללמוד ולקבל רשיון נהיגה, כך הדבר בחיי הנישואין!

על איזה פת 
מברכין

גירושין ובדידות 

תשובה: מידע מוטעה נתנו לכן, עיין בארחות ציון חלק א בענין השינה בלילה, שבכל לילה בנקודת חצות דנים את האדם, ונשמתו חותמת על הכל, שנאמר איוב לז, 
ּ. ופירש המקובל האלקי רבנו רפאל אברהם שרעבי ז"ל בספרו דברי שלום, כי בחלקיק שניה כשהוא ער נשמתו עולה  ֵׂהו ז. ביְּדַ כלָּ אדָָם יחְַתּוםֹ לדַָעַת כלָּ אנַשְֵׁי מעֲַש

למעלה חותמת וחוזרת. ואיi צורך בשינה, והוא כאן יושב ולומד והנפש והרוח עמו בתוכו. רק נשמתו עולה.

שאלה: אדם שלא ישן כל הלילה איך דנים את נשמתו? כי הרי אדם שישן דנים את 
מעשיו של אותו יום



אותי מהעול של  'לגאול  רחוק ממצוות שרצה  מישהו  פעם התווכחתי עם 

הדת" ח"ו, הוא טען שאני עבד, ושאני משועבד לרבנים וכו' וכו'... ובכלל למה 

אין לי טלוויזיה... אני לא יודע כמה דברים אני מפסיד! "קודם כל זה לא מעניין 

אותי" עניתי, "שנית, אני רוצה לגדל את ילדיי לערכים טיפה פחות אלימים 

וצנועים" ניסתי להסביר ברוגע ופשטות... 

"מה? יש דברים גם חינוכיים!" התעקש... 

"חביבי, בוא נפרד כידידים, אני לא אחנך אותך ואתה אל תחנך אותי"... 

עבד לתאוות

"אתה רואה, אתה עבד! אין לך שום דעה מעצמך!" חזר שוב ושוב...

"טוב עכשיו עצבנת אותי, עד כה הייתי עדין איתך, אז רק שתדע, מי שפה 

עבד???  אני  "חחח,  עקום...  בפרצוף  עלי  הסתכל  הוא  אתה!!!"  זה  עבד 

ולכן אתה עבד.  איך??? אני זה שרואה טלוויזיה!" "זהו! זאת בדיוק הבעיה! 

תקשיב חביבי חשבון פשוט. לי יש אפשרות להחליט, האם לראות טלוויזיה או 

לא, החלטתי שלא ב"ה, אבל אתה, אין לך שום אפשרות לבחור האם לראות 

או לא! אתה לא מסוגל לעזוב את המסך! נו? אז מי פה עבד???"

לך  אין  אם  לבחור!  אפשרות  לו  שיש  מישהו  'בחירה',  מלשון  חורין',  'בן 

אפשרות לבחור... אתה נחשב עבד!

מתוך שו"ת אליבא דהילכתא ד"ח

ביאת המשיח וביהמ''ק ותחיית המתים באותו יום

שאלה: כשיבוא המשיח בעזרת השם, האם תחיית המתים תהיה מיד או רק 

לאחר 40 שנה כי שמענו דעות סותרות בזה. מה ידוע לרב בעניין זה ?  

תשובה: כתב המקובל הגדול רבי אברהם אזולאי ז"ל בספר חסד לאברהם – 

)מעין ג - נהר כב( "דע כי מסורת קבלה בידינו כי באותו יום כשיבא המשיח עם 

קיבוץ גליות לארץ ישראל, באותו יום ימצא בארץ ישראל שבעת אלפים מבני 

ישראל, ובאותו היום יחיו המתים שבארץ, ובאותו היום יסתלקו חומת האש 

מירושלים, ובאותו יום יבנה בית המקדש באבנים טובים ומרגליות, ובאותו יום 

יחזרו המתים שבארץ ישראל בעת חיותם בריה חדשה רוחניים, וכן הז' אלפים 

הנמצאים חיים, כולם בריה חדשה גוף רוחני, כגופו של אדם הראשון קודם 

החטא וכגופו של חנוך ומשה רבינו ע"ה ואליהו, וישוטו כולם באויר מעופפים 

כנשרים וגו', וכל זה לעיני אנשי קיבוץ הגליות". 

הבחנו  מאושרת  יממה  אחרי  ראשון.  תינוק  לנו  נולד  טובה  בשעה 
שמערכת  לנו  נאמר  רפואית  בדיקה  לאחר  איתו.  בסדר  לא  שמשהו 
ארוכים  שבועות  מתעכל.  לא  והאוכל  כראוי  מתפקדת  אינה  העיכול 
העברנו בבית החולים והתינוק הקטן שלנו מחובר לצינורות ומכשירים 

מה  את  לו  וסיפרתי  הרב  לכבוד  הגעתי  ליבנו.  את  קרע  וזה  גדולים, 
שלנו  הילד  ספורים  ימים  ותוך  נפש  פדיון  לבננו  עשה  הרב  שקרה. 

השתחרר בריא ושלם! קיבלנו את התינוק שלנו במתנה!!

שאלה: האם בקריאת התורה חובה על הבעל קורא להסתכל מילה מילה 
מתוך הכתב שבספר תורה. ומילים שכתובים כמסורת ונקראים בצורה 
וכגון שם השם שנכתב בהויה  אחרת כיצד יש להסתכל על מילים אלו 

ונקרא באדנות?
במילה מתוך  מילה  קורא בתורה להסתכל בקריאה  חובה על הבעל  תשובה: 
כל  על  בחטף  בהסתכלות  די  אלא  מילה  מילה  להתבונן  צריך  אין  אבל  הכתב 

המילים. ובשם השם יש לו להסתכל עליו בצורת כתיבתו.
שאלה: בקריאת התרגום של קריאת ואברהם זקן שקוראים לחתן בשבת 
חתן האם יש להקפיד שלא לקרא התרגום בטעמי המקרא כמו בקריאת 
שנים מקרא ואחד תרגום. ומה הדין במי שקורא שנים מקרא בשאר ימות 

השבוע האם צריך להקפיד שלא לקרא התרגום בטעמי המקרא?
לתורה  עלייתו  בסיום  לחתן  שקוראים  זקן  ואברהם  פרשת  בקריאת  תשובה: 
בשבת חתן אין צריך להקפיד בקריאת התרגום שלא לקוראם בטעמי המקרא 
אלא יקראם איך שרוצה. והקורא שנים מקרא ואחד תרגום בשאר ימות השבוע 

יש להקפיד שלא לקרא את התרגום בטעמי המקרא.


